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Kraj ove, po mnogo ~emu zan-
imqive, godine obele`ilo je
saznawe o tome ko je stvarno

kriv {to narednu novu, sre}nu godi-
nu ne}emo zapo~eti primenom plat-
nih grupa i razreda… i {to zbog to-
ga obrazovawe ne}e dobiti dugo obe-
}avano, nikad ve}e, pove}awe od ~i-
tavih ~etrnaest i ne{to odsto.

Po~etkom novembra je obelo-
daweno da se primena odla`e zbog
“fiskalne konsolidacije” i saznawa
da za primenu nema dovoqno para u
buxetu za tu namenu, a pone{to i o
tome da posao nije zavr{en do kraja
i da se pojavquju nova zanimawa, ko-
eficijenti kojih nema ni u katalogu
ni u predlo`enim {emama. A i da ni-
je lako ostvariti obe}awe da plate
nikom ne}e biti smawivane, a da }e
se bez para sistem pravedno uredi-
ti, pa da svi budu zadovoqni - makar
sistemom, ako ne iznosima. A stid-
qivo je pomenuto da se ne{to tu pi-
tao i MMF i da se nije saglasio sa
tro{ewem para na one na kojima se,
posle penzionera, najvi{e treba
{tedeti. Makar se ministar prosve-
te usudio da to pomene.

Ipak smo sa~ekali kraj godine da
nam premijerka, uz novogodi{we ~e-
stitke saop{ti da smo mi - sindika-
ti prosvete, krivci {to se odla`e
primena ure|enog sistema plata u
javnom sektoru. Jedini smo se pobu-
nili i to u vi{e navrata tokom ove
godine. Nakon dugo vremena sva ~e-
tiri sindikata zajedno. Sad smo tek

saznali kakav je to odjek imalo i ka-
ko je bitno uticalo na donosioce od-
luka. Jedino {to se, izgleda, nismo
razumeli - premijerka nije sigurna
da li smo mi to bili protiv uvo|ewa
platnih razreda i zbog ~ega su pre-
govori sa sindikatima toliko dugo
trajali. Mora}emo unaprediti me|u-
sobnu komunikaciju - kako bismo go-
vorili istim jezikom: sindikati
prosvete jesu za uvo|ewe platnih
razreda i jesu za to da se obrazo-
vawe napokon vrednuje na odgovara-
ju}i na~in. Smatraju da }e im platni
razredi to obezbediti. Kad su iz
dostavqenih predloga platnih gru-
pa i razreda uvideli da su nose}e
profesije u obrazovawu potcewene
u pore|ewu sa drugim delovima jav-
nog sektora koji se nalazi u ovom si-
stemu, logi~no je da su se pobunili.
I, sasvim je logi~no pitawe sa pro-
{log protesta: “Za{to bi obrazova-
we vredelo mawe?” Ministarstvo
prosvete se potrudilo da neke od
tih argumenata prihvati i o~igled-
ne nepravilnosti ispravi, ali i oni
znaju da sistem napredovawa, koji su
predlo`ili, obuhvata samo jedan
deo prosvetnih radnika, a za ve}inu
}e zavisiti od raspolo`ivih sred-
stava u buxetu, bez obzira na is-
puwenost (prili~no strogih) krite-
rijuma za napredovawe. Ostali u~e-
snici u pregovorima, a posebno nosi-
lac posla - MDULS, pokazali su ne
samo nerazumevawe za argumente
prosvetara, ve} i nedopustivo nepo-
znavawe funkcionisawa obrazovnog
sistema. Razumevawe za wih mo`e
da bude da je zaista veoma te{ko us-
postaviti pravedan sistem i ne po-
tro{iti dodatne pare. To mo`e samo
u bro{urama Svetske banke “Kako sa
mawe u~initi vi{e?” Ali nema
opravdawa za povr{no ura|enu pri-
premu za primenu Zakona o platama
u javnom sektoru - katalog zanimawa
li~i na osvetu lo{ih |aka koji u~e
samo za dvojku, pa nedoslednost u
predlo`enim grupama, razredima i
koeficijentima nije ispravqawe
nepravdi ni ure|ewe sistema, gde }e
se svaki rad vrednovati shodno
utvr|enim kriterijumima i stvoriti
osnov za napredovawe prema kvali-
tetu rada.

Premijerka je pohvalila sindi-
kate koji se nisu bunili - zdravstvo
je bilo zadovoqno predlozima. Oni
se ne bune, oni jednostavno odu iz
zemqe. Prosvetari jo{ ne odlaze u
alarmantnoj meri, dok i oni ne saza-
ju da su na isti na~in sa svojom pro-
fesijom veoma dobrodo{li u tim
zemqama, gde }e svoj posao obav-
qati za znatno ve}e plate. A i ne}e
godine provesti rade}i na odre|eno
vreme. A mo`da je kod prosvetara
jo{ ostalo usa|eno da im je i posao i
misija da obrazuju i vaspitaju gene-
racije dece, mladih i odraslih u
svojoj zemqi. Tako da su oni koji se
nisu bunili  - zdravstvo, u predlo-
`enom buxetu, bez platnih grupa i
razreda dobili najvi{e (ne svi jed-
nako, pa }e i wih to podeliti). Pro-
svetarima 9%. Ne znamo da li bi bi-
lo vi{e da se nismo bunili. Ali za-
{to vaspita~icama i ostalima u vr-
ti}ima samo 7%, kad se nisu ni buni-
li, niti to smeju po zakonu da urade,
jer kuda }emo sa decom ako se oni po-
bune? Mo`da }emo i to u dogledno
vreme saznati.

Tako da je vredelo pobuniti se.
Koliko god bilo opravdanih (i neo-
pravdanih) primedbi na na~ine kako
su se sindikati obrazovawa pripre-
mili i zajedni~ki nastupali, ostaje
~iwenica da su samo tako mogli da
uka`u javnosti na svoj polo`aj. I da
tra`e pravdu, i da tra`e pare , i da
tra`e da vrede onoliko koliko zna-
~e svom dru{tvu. Mo`emo se hvaliti
u beskraj dostignu}ima reformi -
tehni~kim uvo|ewem novih, atrak-
tivnih predmeta, podsticawem za-
po{qivih profesija. Ali nijedna
reforma nije uspela i nijedan obra-
zovni proces jo{ ne mo`e bez na-
stavnika. Ne mogu se do te mere za-
postaviti “izvo|a~i radova”, a da to
pro|e nezapa`eno.

Zato je zadatak svih nas sindi-
kalno organizovanih da tra`imo
ta~ke okupqawa i zajedni~kog delo-
vawa, da bismo u narednoj godini bi-
li jo{ ja~i. Doprinos tome je i ja-
~awe kapaciteta svakog od sindika-
ta. Sindikat obrazovawa Srbije in-
tenzivno radi na osposobqavawu
~lanova kroz seminare i druge obli-
ke okupqawa. O tome mo`ete ~itati
u ovom broju.

Ide Nova godina, raspust, zaslu-
`eni predah. Najnoviji podaci o
platama za oktobar 2018. kazuju da je
prosek u obrazovawu bio 51. 965 di-
nara. Ceo javni sektor 55.637, a svi
zaposleni 49.901. Uz pove}awe mi-
nimalne cene rada od po~etka na-
redne godine, gotovo tre}ina zapo-
slenih u obrazovawu bi}e na mini-
malcu ili dotacijama dr`ave do mi-
nimalca.

Za slu~aj da vas na raspust ne po-
zovu bogati ro|aci sa sela, predla-
`emo neveliku kwi`icu za litera-
turu - Stefan Hesel: “Pobunite se!”
Biti glas zaposlenih je tako|e deo
~asne profesije.

@elimo vam svima sre}nu Novu
godinu, novu energiju i razloge za
osmeh na licu!

VALENTINA ILI]U
vo

d
na

 r
e~

U me|uvremenu...U me|uvremenu...

Svim zaposlenima u obrazovawu
~estitamo bo`i}ne praznike i `elimo

uspe{nu Novu 2019. godinu!
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Posledwa sednica Republi~-
kog odbora u ovoj godini odr-
`ana je po tradiciji u Stu-

dentskom odmarali{tu “Radojka La-
ki}” na Avali. Ve} tre}u godinu za-
redom na Avali odr`avamo sednice
Republi~kog odbora, a potom i
dru`ewe. Ove godine smo uz prigo-
dan poklon isratili kolegu Pre-
draga Ja{ovi}a u penziju i zahvali-
li mu se na dugogodi{wem sindi-
kalnom radu i anga`ovawu u Repu-
bli~kom i Pokrajinskom odboru
obrazovawa Kosova i Metohije.

Sednici Republi~kog odbora
prisustvovalo je tridesetak ~lano-
va, a na dnevnom redu su bile veri-
fikacija novog ~lana Republi~kog
odbora iz Vojvodine, izbor za novog
~lana Nadzornog odbora SOS, po-
tom informacija sa pregovora o
PKU i o aktivnostima u proteklom
periodu, pa izve{taj sa sednice
Okru`nog odbora obrazovawa
P~iwskog okruga, izve{taj ~lanova
radnih potgrupa o raspore|ivawu
tehnolo{kih vi{kova i na kraju
Predlog sporazuma o saradwi i za-
jedni~kom delovawu reprezenta-
tivnih sindikata u prosveti.

Kolega Milan Jovanovi} je pod
teku}im pitawima pokrenuo inici-
jativu za izradu dokumenta ili pra-
vilnika kojim bi bili regulisani
kriterijumi za isplatu sindikalne
nadoknade predsednicima sindi-
kalnih organizacija u pred{kol-
skim ustanovama, jer ona nije obu-
hva}ena wihovim PKU.

Republi~ki odbor je verifiko-
vao mandat kolegi Goranu Kelemanu
iz Vrbasa umesto kolege Dragosla-
va @arkovi}a koji je postao direk-
tor. Goran Keleman je ~lan Pokra-
jinskog odbora SONK i ~lan potgru-
pe za [U Novi Sad.

Nakon odlaska kolege Predraga
Ja{ovi}a u penziju, Predsedni{tvo
je predlo`ilo da se u Nadzorni od-
bor SOS izabere koleginica Sve-
tlana Ili} iz Svilajnca, ~lan Re-
publi~kog odbora u dva mandata do
2011. godine i ~lan Nadzornog od-

bora u periodu od 2011. - 2016. godi-
ne, {to  je  Republi~ki  odbor  us-
vojio.

Predsednica Valentina Ili} je
informisala ~lanove ROS o prego-
vorima sa resornim ministarstvom
u vezi kolektivnih ugovora. Ona je
naglasila da su odr`ani pregovori
za PKU u visokom obrazovawu i da
je zakazan novi sastanak u ponede-
qak 24. decembra. [to se ti~e PKU
za studentski standard, pregovori
su odr`ani pre dve nedeqe i teba-
lo je da PKU bude potpisan, ali je
druga strana na sastanku tra`ila
izmenu pojedinih ~lanova, posebno
~lana koji reguli{e naknadu 12 od-
sto. Predstavnici Ministarstva su
se pozvali na Odluku Ustavnog su-
da, koji je, navodno, osporio ovo
pravo. Me|utim, ta Odluka se odno-
sila na jednu Odluku Sindikalne
organizacije u JK GSP Beograd, za
koju nema osnova u wihovom kolek-
tivnom ugovoru. Prema tome, ne od-
nosi se na na{ PKU za osnovne i
sredwe {kole i to nikako nismo
prihvatili. 

Odr`ani su i prvi pregovori o
PKU za osnovne i sredwe {kole i
domove u~enika. Stav u pregovori-
ma je bio da se ide na produ`ewe
va`e}eg, s tim {to treba da bude
odre|eno na koji rok - da li }e po-
novo biti na godinu dana ili na tri
godine. Pregovori }e biti nas-
tavqeni u posledwoj nedeqi de-
cembra, kada ovaj broj “Sindikal-
nog pera” ve} bude od{tampan.

U proteklom periodu odr`ana
su ~etiri seminara za na{e pred-
sednike sindikalnih organizacija
u banatskim okruzima, za Ra{ki i
Rasinski, za regionalne centre Le-
skovac, Po`arevac i Jagodina i za
Moravi~ki, Kolubarski i [umadij-
ski okrug. Odr`ani su i sastanci
Gradskog odbora Subotice, okru-
`nog odbora u P~iwskom okrugu i
Pokrajinskog odbora SONK, kojima
smo prisustvovali. Predsedniku
Republike, predsednici Vlade i
ministrima smo uputili zahtev da i

zaposlenima u pred{kolstvu pove-
}awe bude isto kao i ostalima, od-
nosno 9%.

U decembru smo u~estvovali u
protestu ~etiri reprezentativna
sindikata u obrazovawu i ukazali
javnosti da Vlada ne po{tuje po-
stignute dogovore.

U izve{taju sa pro{irene sedni-
ce Okru`nog odbora obrazovawa
P~iwskog okruga, predsednica je
istakla da je na sastanku dogovore-
no da do kraja godine budu odr`ani
izbori za predsednika Gradskog od-
bora obrazovawa Vrawa i za pred-
sednika Okru`nog odbora obrazo-
vawa P~iwskog okruga, kao i da se
raspodela ~lanarine vrati u okvi-
re Statuta SOS.

^lanovi Republi~kog odbora,
koji su u radnim potgrupama, podne-
li su kratak izve{taj o radu i ras-
pore|ivawu tehnolo{kih vi{kova.
U diskusiji su istaknuti problemi
koji se, ina~e, javqaju ali i pozi-
tivni pomaci u pojedinim {kolskim
upravama, u pogledu javnosti rada i
saradwe sa direktorima.

Na kraju Republi~ki odbor je
usvojio tekst Sporazuma o saradwi
i zajedni~kom nastupu sa reprezen-
tativnim sindikatima u obrazo-
vawu. Ovim sporazumom `elimo da
saradwu sa drugim sindikatima
uredimo na principima objektivno-
sti i efikasnosti, a da, pritom,
svi sindikati budu ravnopravni i
ja~i u ostvarivawu prava zaposle-
nih.

U obrazlo`ewu inicijative, ko-
lega Milan Jovanovi} iz Jagodine
je naveo da predsednici sindikal-
nih organizacija u pred{kolskim
ustanovama imaju velike organiza-
cije sa vi{e stotina ~lanova i da
bi bilo dobro da Sindikat na|e na-
~in i sredstva da im se da nadokna-
da u skladu sa mogu}nostima i veli-
~inom organizacije. Dogovoreno je
da  se  do  slede}e  sednice  Pred-
sedni{tva pripremi nacrt pravil-
nika.

MIODRAG KAMPERELI]

I ove godine na I ove godine na AAvalivali

Zajedni~ka konferencijaZajedni~ka konferencija
za novinareza novinare
Predsednici ~etiri reprezentativna sindi-

kata obrazovawa Jasna Jankovi}, dr Tomi-
slav @ivanovi}, Slobodan Brajkovi} i mr

Valentina Ili} odr`ali su 6. decembra zajedni~-
ku konferenciju za novinare kako bi najavili pro-
test zaposlenih u obrazovawu za 11. decembar is-
pred Vlade Srbije.

Tom prilikom predsednica SOS je istakla da
prosvetni radnici moraju da iza|u na ulicu jer dva
meseca ne mogu da do|u do ministra prosvete Mla-
dena [ar~evi}a i premijerke Ane Brnabi}. Ona je
podsetila da je 4. oktobra prethodni {trajk zamr-
znut, jer je sa predstavnicima vlasti dogovoreno
da }e prosveta dobiti 50 odsto vi{e od drugih u
javnim slu`bama. Sindikati tvrde da im je to li~-
no obe}ao ministar finansija Sini{a Mali i da je

Vlada saop{tewem potvrdila dogovor sa sindika-
tima da }e ukupno pove}awe zarada u prosveti u
naredne dve ili tri godine iznositi izme|u 35 i
36 odsto.                                                        R. S. P.
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Izme|u dva broja “Sindikalnog
pera” na{ sindikat, a i sva
~etiri reprezentativna za-

jedno, obr}ali su se u vi{e navrata
nadle`nim ministarstvima, a i dr-
`avnom vrhu. 

Tako su predsednici ~etiri sin-
dikata 24. oktobra uputili dopis
resornom ministru [ar~evi}u:

Ministarstvo PNTR je poslalo
cirkularni mejl direktorima os-
novnih i sredwih {kola i ra~uno-
vodstvenim radnicima u {kolama u
kojem pozivaju ra~unovodstvene
radnike da osnuju udru`ewe ra~u-
novo|a, da izaberu svoje zastupnike
i da }e ih Ministarstvo prosvete
pozvati na razgovor.

Posebno smo iznena|eni konsta-
tacijom va{eg ministarstva da uko-
liko ra~unovodstveni radnici sma-
traju da reprezentativni sindika-
ti u prosveti “nisu wihovi zastup-
nici” preduzmu napred navedene
korake.

Kao {to vam je poznato pregovo-
ri o platnim grupama i razredima
su jo{ u toku i oni nisu zavr{eni.
Reprezentativni sindikati su to-
kom pregovora ve} dali predloge
platnih grupa i razreda za nosioce
delatnosti i za generi~ka zani-
mawa u kojima se nalaze ra~unovod-
stveni radnici.

Iako svaki gra|anin ima pravo
da se obrati i ministarstvima i
Vladi RS i predsedniku Republi-
ke, podse}amo vas na ~iwenicu da
socijalni dijalog vode iskqu~ivo
reprezentativni sindikati i pred-
stavnici poslodavca, u slu~aju za-
poslenih u javnim slu`bama, pred-
stavnici Vlade i resornih mini-
starstava.

Va{ mejl shvatamo, pre svega,
kao poku{aj da se pregovori sa sin-
dikatima stave u drugi plan, da se
degradira uloga sindikata u dru-
{tvu, ali i kao kr{ewe odredaba
Zakona o radu i me|unarodnih kon-
vencija. Pregovarawe o materijal-
no - socijalnom polo`aju zaposle-
nih je u iskqu~ivoj ingerenciji re-
prezentativnih sindikata.

Reprezentativni sindikati u
prosveti od vas tra`e hitan nasta-
vak pregovora o predlogu platnih
grupa i razreda kako je dogovoreno
na sastanku odr`anom 4. oktobra
2018. godine.

ODLAGAWE PRIMENE ZAKONA
Ve} 6. novembra predsednici ~e-

tiri reprezentativna sindikata
upu}uju dopis premijerki Ani Brna-
bi}, ministru finansija Sini{i
Malom, ministru DULS Branku Ru-
`i}u i ministru Mladenu [ar~evi-
}u:

Iznena|eni smo vestima koje su
objavqene u medijima da je Vlada
RS odlu~ila da odlo`i primenu
Zakona o sistemu plata zaposlenih
u javnom sektoru i Zakona o zapo-
slenima u javnim slu`bama, do 1. ja-
nuara 2020. godine.

Tokom {estomese~nih pregovora
o tome nijednog momenta nije bilo

re~i. Na vama je da javnosti i soci-
jalnim partnerima odgovorite {ta
se to preko no}i desilo.

[to se prosvetnih sindikata ti-
~e, ho}emo ono o ~emu smo i prego-
varali, da budemo najvi{e vredno-
vani u javnom sektoru. U mnogo pri-
lika to je jasno istaknuto sa najvi-
{ih mesta u dr`avi.

Tako|e, zahtevamo nastavak pre-
govora o odgovaraju}em sektorskom
pove}awu zarada, koje bi pratilo
ono {to je Vlada RS garantovala 4.
oktobra ove godine.

VISOKO OBRAZOVAWE
I PRED[KOLCI

Predsednica Valentina Ili} je
7. novembra uputila resornom mi-
nistru, ali i najvi{im dr`avnim
~elnicima, po~ev{i od predsedni-
ka Vu~i}a, prvo zahtev za zak-
qu~ewe PKU za visoko obrazo-
vawe, pa ih je u slede}em dopisu
podsetila da su i pred{kolci deo
obrazovnog sistema Srbije. Osam
dana kasnije predsednica Ili} i
predsednik GSPRS Tomislav @iva-
novi} uputili zajedni~ku Inicija-
tivu za produ`ewe PKU za student-
ski standard. Ova tri dopisa smo
objavili u pro{lom broju.

[TRAJK UPOZOREWA
Resornom ministru [ar~evi}u

sva ~etiri reprezentativna sindi-
kata uputila su zajedni~ki dopis i
27. novembra…

Na sastanku reprezentativnih
sindikata prosvete: USPRS,
GSPRS, SOS i SPRS, odr`anom 26.
novembra 2018. godine, donete su
slede}e odluke:

1) Svi zaposleni-~lanovi gore
navedenih sindikata, stupi}e u
{trajk upozorewa, u ~etvrtak, 29.
11. 2018. godine. Toga dana u {kola-
ma- ~lanicama, ne}e se dr`ati prvi
~as u obe smene.

2) Svi zaposleni - ~lanovi ~eti-
ri reprezentativna sindikata, stu-
pi}e u jednodnevni {trajk u utorak,
11.12. 2018. godine. Toga dana, u
{kolama ~lanicama, ~asovi }e biti
skra}eni na 30 minuta. Dana 11.12.
2018. godine bi}e organizovan pro-
test u Beogradu, ispred Vlade RS.

3) [trajka~ki zahtevi: a) Nasta-
vak pregovora do uvo|ewa praved-
nih platnih grupa i razreda za ceo
javni sektor. Pove}awe zarada u
2019. godini, za dogovorenih 14,6%;
b) Hitan nastavak pregovora zbog
potpisivawa novog Posebnog kolek-
tivnog ugovora; v) Isplatu svih zao-
stalih dugovawa prema zaposleni-
ma u prosveti, nastalih iz Sporazu-
ma sa Vladom RS, potpisanog 2015.
godine.

4) [trajka~ki odbor: Jasna Jan-
kovi}, Tomislav @ivanovi}, Valen-
tina Ili}, Slobodan Brajkovi}

MINISTAR OBAVE[TAVA
Iz resornog ministarstva 28.

novembra stiglo je pismo za Repu-
bli~ki odbor.

U vezi sa va{om inicijativom za
otpo~iwawe pregovora za produ`e-
tak roka va`ewa PKU za zaposlene
u ustanovama studentskog standar-
da ~iji je osniva~ Republika Srbi-
ja, obave{tavamo vas da je ovo mi-
nistarstvo uputilo odgovaraju}i
zahtev Ministarstvu za rad, Mini-
starstvu DULS i Ministarstvu fi-
nansija, aktom od 28. novembra
2018. godine, radi re{avawa pret-
hodnog pitawa, odnosno dobijawa
odgovaraju}ih informacija od zna-
~aja za pokretawe postupka prego-
varawa. Po dobijawu tra`ene in-
formacije obavesti}emo vas o
daqem postupawu…

PROTIV DISKRIMINACIJE
Dr`avnom vrhu predsednica Va-

lentina Ili} je uputila novi dopis
30. novembra reaguju}i ponovo na
diskriminatorski stav Vlade pre-
ma zaposlenima u pred{kolskim
ustanovama:

Po predlogu Buxeta za 2019. go-
dinu predvi|eno je pove}awe zara-
da za zaposlene u osnovnim i sred-
wim {kolama, u visokom obrazo-
vawu i u u~eni~kom i studentskom
standardu u visini od 9% od janua-
ra 2019. godine. Po istom predlogu
za zaposlene u pred{kolskim usta-
novama predvi|eno je pove}awe u
visini od 7%.

SOS, koji zastupa zaposlene na
svim nivoima obrazovawa, ne pri-
hvata ovakvo pove}awe za zaposle-
ne u pred{kolskim ustanovama iz
vi{e razloga.

Pre svega, u skladu sa ZOSOV
(~lan 1. i 2.) pred{kolsko vas-
pitawe i obrazovawe je sastavni
deo obrazovnog sistema. Pored to-
ga, Zakonom o PVIO (~lan 52. stav
2.) utvr|eno je da “osnovica za obra-
~un i isplatu plata u pred{kol-
skim ustanovama ne mo`e biti ni`a
od osnovice za obra~un i isplatu u
osnovnom obrazovawu i vaspitawu,
ali mo`e biti uve}ana iz sredsta-
va koje ostvari ustanova ili jedi-
nica lokalne samouprave”.

Iz tih razloga, ali i zbog speci-
fi~nosti posla i velike odgovor-
nosti koju imaju obavqaju}i vaspit-
no obrazovni rad sa decom od jasle-
nog uzrasta do pred{kolaca, potpu-
no je neprihvatqivo da se zaposle-
ni u pred{kolskim ustanovama
stavqaju u nepovoqniji polo`aj od
ostalih zaposlenih u sistemu obra-
zovawa. Ube|eni smo da ne postoji
nijedan opravdan razlog za diskri-
minaciju zaposlenih u sistemu ob-
razovawa.

Zbog svega navedenog, od vas zah-
tevamo hitan sastanak sa predstav-
nicima reprezentativnih sindika-
ta u ciqu re{avawa navedenog pro-
blema, kako ne bi bili prinu|eni
da se sindikalnim metodama bori-
mo za svoja prava.

R. S. P.D
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Na inicijativu Sindikata
obrazovawa Srbije 16.
decembra su u Ministar-

stvu prosvete, nauke i tehnolo-
{kog razvoja odr`ana dva sa-
stanka u vezi sa problemima u
pred{kolskom vaspitawu i
obrazovawu i u visokom obrazo-
vawu.

Na sastanku sa pred{kolci-
ma razmatrano je finansirawe
pred{kolstva sa republi~kog
buxeta. O ovom problemu se raz-
govaralo pre dve godine na sa-
stanku kojem su prisustvovali
pored ministra [ar~evi}a i
ministar za rad \or|evi} sa
saradnicima. Zakqu~ci sa tog
sastanka nisu realizovani, a
vrhunac diskriminacije prema

zaposlenima u pred{kolskim
ustanovama je planirano po-
ve}awe od 7% u 2019. godini u
odnosu na 9% koje je planirano
za sve ostale zaposlene u si-
stemu obrazovawa. Odgovora na
zahev za jednako pove}awe i
pred{kolcima nije bilo, s ob-
zirom na to da sastanku nisu
prisustvovali predstavnici
Ministarstva finansija i Mi-
nistarstva za dr`avnu i lokal-
nu samoupravu. Posebno je is-
taknut i problem u pred{kol-
skim ustanovama zbog pro-
du`ewa Uredbe o zabrani
zapo{qavawa do kraja 2019. go-
dine.

Na sastanku kod pomo}nika
ministra za visoko obrazo-

vawe, predstavnici Ministar-
stva finansija su u posledwem
trenutku otkazali prisustvo.
Nismo dobili uverqiv razlog
za{to se zakqu~ivawe PKU za
visoko obrazovawe odla`e ve}
vi{e od tri godine, niti kon-
kretan predlog o kojem bi sin-
dikat mogao da pregovara. Igno-
rantski odnos vlasti prema
sindikatu i visokom obrazo-
vawu uop{te dovodi nas u te-
{ku pregovara~ku poziciju, ka-
da su iscrpqene sve mogu}nosti
socijalnog dijaloga i ne preo-
staje ni{ta drugo ve} da se sin-
dikalnim metodama borimo za
svoja prava.

SOS

A
kt

ue
l

no

Prosvetari u blokadiProsvetari u blokadi
Te{ka sudbina stanovni{tva

u periodu tranzicija se od-
razila i na prosvetu, a

{kolski primer za tu pojavu je
primer Smederevske Palanke,
jedine o{tine u Srbiji gde su
svim {kolama ra~uni u vi{e-
godi{woj blokadi.

Smederevska Palanka se na-
lazi nekih 85 kilometara jugoi-
sto~no od Beograda. Grani~i se
sa Velikom Planom, Smederevom
i Mladenovcem.

Na teritoriji Smederevske
Palanke postoji 11 osnovnih, jed-
na muzi~ka i tri sredwe {kole.
Neko neupu}en bi pomislio da to
nije ni{ta neobi~no. Palana~ka
“Go{a” je nekad je bila ponos, ne
samo Srbije, nego i Jugoslavije.
Nekada davno... Radilo se, gra-
dilo se, `ivelo se... Danas u “Go-
{i” rade samo dve fabrike. Jed-
na je pred ste~ajem.

Ako je porodica ogledalo
stawa u dru{tvu, {kola je ogle-
dalo stawa u porodici. A {kol-
ski ra~uni su godinma blokira-
ni. Prvi jo{ od 2005. godine. I
tako, {kola po {kola, ra~un po
ra~un i od 2011. godine svi smo
“blokirani”. Razlozi su brojni:
dotrajali {kolski objekti pa su
neophodne popravke ve}e od pla-
niranih sredstava, rekonstruk-
cija grejawa, ra~uni za struju,
prevoz radnika i dece... nena-
mensko tro{ewe buxetski sred-
stava namewenih za prosvetu u
tom periodu.

U takvim uslovima te{ko je
biti i u~enik i roditeq, ali ~i-
ni se, jo{ te`e prosvetar, a naj-
te`e sindikalac. Sindikat se u
to vreme borio za najelementa-
rije stvari: za hitnu popravku
nekog kotla, za hitnu nabavku

ugqa, nabavku sredstava za higi-
jenu, za to da prosvetare ne izba-
cuju iz autobusa zbog nepla}ene
karte na putu do {kole... [kola
u kojoj radim je tri meseca bila
zatvorena zbog bezbednosti de-
ce, pa smo i{li u susedno selo u
{kolu. U posledwih nekoliko go-
dina sitacija je znatno pop-
ravqena, pa su redovno izmiri-
vane sve obaveze prema {kolama
iz CRF-a, redovno se ispla}uju
jubilarne nagrade i prevoz. Pro-
blem su i daqe stari vi{emili-
onski dugovi, koji stalno rastu
zbog kamata na glavni deo duga. I
daqe su neispla}ene pravosna-
`ne sudske presude iz 2015. za
dugovawa za prevoz i jubilarne
nagrade iz 2009. godine. Neis-
pla}ene su presude za isporu~e-
nu struju, odno{ewe sme}a,
nabavqena sredstva za higije-
nu… Na{ sindikat se nedavno
izborio da napokon budu ispla-

}ene otpremnine za 17 radnika
koji su oti{li u penziju 2016 /
2017. godine.

Problema u prosveti ima mno-
go, a pored blokade ra~una, naj-
vi{e nas poga|a broj dece, koji se
iz godine u godinu smawuje. Pre-
ma najnovijim demografskim
pokazateqima na 1.000 stanovni-
ka u Srbiji se rodi devet beba i
umre 17 qudi, a u Smederevskoj
Palanci se rodi sedam beba, a
umre 19 qudi. Pored sve nepovo-
qnijeg odnosa izme|u nataliteta
i mortaliteta, problem je i pre-
manentno iseqavawe stanovni-
{tva, kako iz sela, tako i iz gra-
da. Zbog smawewa broja dece,
smawuje se broj odeqewa, pa pro-
svetari ostajubez norme...

Ipak, nije sve tako crno... O[
“\or|e Jovanovi}” u Selevcu je
pro{le godine proslavila 180
godina postojawa, {to je svrsta-
va me|u najstarije {kole u ovom
kraju. O[ “Olga Milo{evi}” u
Smederevskoj Palanci, jedina
{kola koja upisuje jedno ode-
qewe vi{e, prva je u Brani~ev-
sko-Podunavskom okrugu koja je
uvela elektronski dnevnik,
identifikacione kartice za de-
cu, roditeqe i nastavnike. To-
kom nekoliko godina skoro je
potpuno renovirana. Pononos
Smederevske Palanke je i “Pala-
na~ka gimnazija”, koja }e uskoro
proslaviti 100. ro|endan i koju
o~ekuje kompletna rekonstruk-
cija.

Srda~an pozdrav iz Smede-
revske Palanke i sre}ni pred-
stoje}i praznici.

DARINKA BAJKI]
/autorka je predsednica

Op{tinskog odbora Sindikata/
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Predvo|eni reprezentativnim sin-
dikatima prosvetari su 11. decem-
bra odr`ali protest ispred Vlade

Srbije, jer aktuelna vlast nije ispo{to-
vala dogovore sklopqene sa resornim
ministrom Mladenom [ar~evi}em, poseb-
no onaj o pove}awu plate za 14, 6 odsto. 

Kako je protest tekao vi{e je nego po-
znato iz medija i sa na{eg sajta, pa }emo
prostor ustupiti fotografijama, a mi iz-
dvajamo segment iz govora na{e predsed-
nice Valentine Ili}, kojim je definisa-
la su{tinu onoga {to se zapravo doga|a:

“Oni ka`u, naravno, da to nije odobrio
MMF. Na{a zamerka je, ako kre}ete u ne-
ki projekat onda obezbedite sredstva za
taj projekat. Oni su samo smawili koefi-
cijente, a pove}ali cenu rada, zna~i ni-
{ta nisu uradili”.                         R. S. P.
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Na Avali je u Studentskom od-
marali{tu “Radojka Laki}”,
od 21. do 23. decembra, odr-

`an seminar za predsednike sin-
dikalnih organizacija iz Kolu-
barskog, Moravi~kog i [umadij-
skog okruga, sa sli~nim temama
kao i prethodni seminari - aktu-
elna pitawa sindikalnog rada i
program za budu}nost.

Po prvi put su se na zajedni~-
kom seminaru na{li predstavnici
okruga u kojima na{ sindikat ukup-
no ima preko trideset organizaci-
ja, ali sa slabim me|usobnim ko-
munikacijama i uslovima za uspe-
{an sindikalni rad. S obzirom na
nepovoqne vremenske uslove, se-
minaru nisu mogli prisustvovati
svi zainteresovani sindikalni
predstavnici, pa }e se u narednoj
prilici okupiti ve}i broj aktivi-
sta. U~esnicima seminara su se
pridru`ili ~lanovi GOS Beogra-
da, koji su u odr`ali  svoju redov-
nu sednicu, kao i jedna u~esnica
iz P~iwskog okruga.

I na ovom seminaru aktiviste
je, kao i sve prethodne u~esnike,
interesovalo pitawe platnih gru-
pa i razreda, te i o~ekivawa od
daqeg rada na wima. Retrospekti-
vu aktivnosti na ure|ewu plata
zaposlenih u javnom sektoru i
predloga matrica platnih grupa i
razreda predo~ila je pravna sa-
vetnica Nikolina Maqkovi}, dok
je predsednica SOS Valentina
Ili} izlo`ila aktivnosti na
definisawu polo`aja zaposlenih
u obrazovawu u okviru predlo`e-
nih platnih grupa i razreda, kao i
argumentaciju Sindikata za odgo-
varaju}e pozicionirawe nose}ih
profesija u obrazovawu. Tako|e,
ona je predo~ila daqi plan Sin-
dikata da nastavi rad na predlo-
gu platnih grupa i razreda. Pored
toga, rezultat protesta je poziv
Ministarstva na zapo~iwawe pre-
govora oko va`e}eg PKU za osnov-
ne i sredwe {kole i domove u~e-

nika u nameri da ga produ`e za jo{
godinu. Isto bi trebalo da bude
ura|eno sa PKU za studentski
standard, ali i da napokon bude
potpisan PKU za visoko obrazo-
vawe.

U~esnici seminara su izlo`i-
li iskustva u sindikalnom radu,
organizovawu {trajka i protesta,
kao i zapa`awa o ulozi sindikata
u {koli i lokalnoj zajednici. Po-
red konkurencije kroz osnivawe
drugih sindikata, neki predsedni-
ci imaju veoma zna~ajnu podr{ku u
obezbe|ivawu uslova rada op-
{tinskim odborima obrazovawa,
dok u nekim sredinama nailaze na
zatvorena vrata op{tinskih ve}a
Sindikata. To je i razlog {to
predsednici sindikalnih organi-
zacija nisu dovoqno informisani
o osnovnim pitawima sindikalnog
rada i {to su uskra}eni za mogu}-
nost efikasnijeg organizovawa.

Predstavnici sindikata iz ma-
lih seoskih {kola naveli su pro-
bleme u funkcionisawu i najava-
ma wihovog zatvarawa u nekim
sredinama, ali i borbi za o~u-
vawe malih {kola tamo gde ima u
izgledu dovoqno dece u budu}em
radu {kole. Mnoge od tih {kola su
izuzetno dobro opremqene i na-
stavnici su tokom stalnog usa-
vr{avawa delimi~no priprem-
qeni za uvo|ewe inovacija. Semi-
nar je bio prilika da sa kolegama
razmene iskustva u uvo|ewu i pri-
meni elektronskih dnevnika, u~e-
{}a u raznim timovima i aktivno-
stima... Tako|e, oni su izrazili
spremnost da se aktivno ukqu~e u
izradu pravilnika o vrednovawu
rada zaposlenih u obrazovawu i
podsticawu kvaliteta, s obzirom
na to da mnogi od wih imaju izu-
zetne rezultate u raznovrsnim ak-
tivnostima u {koli. Razmena
mi{qewa o rezultatima inkluzi-
je dovela je do saznawa o razli~i-
tim nivoima obezbe|enosti uslo-
va za kvalitetno ukqu~ivawe sve

dece u obrazovawe. U nekim sre-
dinama uz stru~nu pomo} i odgova-
raju}e asistente.

U~esnicima koji su od nedavno
na funkciji predsednika sindi-
kalne organizacije bilo je veoma
korisno da od Miodraga Kampere-
li}a saznaju osnovne informacije
o funkcionisawu na{eg sindika-
ta, dok su se ostali podsetili na
obaveze i mogu}nosti rada, kroz
bro{ure koje je na{ sindikat pri-
premio za sindikalne aktiviste.

Veoma korisne bile su infor-
macije o pravnoj za{titi ~lanova
Sindikata i podr{ci koju u tom
pogledu imaju od Nikoline Ma-
qkovi}, jer u mnogim sredinama ne
postoji pravna za{tita, a ni ugo-
vori sa advokatima koji bi zastu-
pali interese na{ih ~lanova za-
poslenih u obrazovawu.

Povodom sistema informi-
sawa uspostavqenog u na{em sin-
dikatu, koji je predstavio Mirko
Boji}, u~esnici su otvorili disku-
siju ne samo o unutra{wem in-
formisawu, ve} i o {irem dru-
{tvenom kontekstu i izve{tavawu
o obrazovawu i radu sindikata u
medijima - i elektronskim i {tam-
panim. Tako|e, oni su istakli po-
trebu ve}e saradwe sa roditeqi-
ma, kao i pozitivna iskustva iz
nekih {kola koje su tim povodom
organizovale aktivnosti sa rodi-
teqima.

Informacije o projektima, ~ija
je realizacija u toku, te i aktivno-
stima SOS u toj oblasti dala je
Borka Vi{ni}. Ona je govorila i o
mogu}nostima stru~nog usavr{ava-
wa kroz akreditovane seminare
na{eg sindikata.

Veoma zadovoqni informaci-
jama koje su dobili, `ivom disku-
sijom i uva`avawem mi{qewa
u~esnika, svi su istakli da je ova-
kav oblik razmene mi{qewa neo-
phodan za unapre|ewe rada na{eg
sindikata.

Tokom seminara upoznali smo
nama nova lica, saznali mnogo o
wihovom radu i rezultatima sa
kojima }emo nastojati da upoznamo
i druge ~lanove kroz “Sindikalno
pero”.                          B. VI[NI] S
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Na Zlatiboru je u hotelu “Ze-
lenkada”, od 7. do 9. decem-
bra, odr`an seminar za

predstavnike regionalnih centa-
ra SOS, u okviru projekta “Ja~awe
regionalnih kapaciteta Sindika-
ta obrazovawa Srbije”, koji fi-
nansira {vedski sindikat obrazo-
vawa “Lärarförbundet”.

^etrdesetak predstavnika tri
regionalna centra - Jablani~kog,
Pomoravskog i Brani~evskog okru-
ga su po prvi put zajedni~ki
raspravqali o va`nim aspektima
i rezultatima svog rada.

Seminar je otvorila i glavna
pitawa sindikalnog rada pred-
stavila predsednica SOS Valen-
tina Ili}. S obzirom na neo~eki-
van prekid rada na definisawu
polo`aja zaposlenih u obrazo-
vawu u platnim grupama i razre-
dima i nezadovoqstvo sindikata,
otvorila su se pitawa adekvatno-
sti reakcije sindikata na novona-
stalu situaciju. U diskusiji je is-
taknuto da postoje razli~ita
mi{qewa o efikasnosti reakcije
sindikata kroz jednodnevni
{trajk i javni protest, kao i po-
trebe definisawa sna`nijeg
delovawa svih sindikata u odnosu
na ignorisawe od strane pred-
stavnika ministarstava ukqu~e-
nih u ovaj proces. S obzirom na is-
taknuta obe}awa o zna~ajnom po-
ve}awu plata zaposlenima u obra-
zovawu, buxetom predvi|eno
pove}awe od 9% ve}ina zaposle-
nih do`ivela je kao izigravawe
o~ekivawa, pogotovo u pore|ewu
sa ostalim delovima javnog sekto-
ra. S razlogom su posebno neza-
dovoqni zaposleni u pred{kol-
skim ustanovama, jer je za wih
predvi|eno mawe pove}awe, od
7%. U~esnici seminara su izlo`i-
li svoje predloge za utvr|ivawe
sindikalne politike, koju }e
wihovi predstavnici u organima
sindikata koji donose odluke,
svakako imati u vidu. Genezu rada
na platnim grupama i razredima,
zakonskim re{ewima i usvojenim
pravilima, predstavila je pravna
savetnica Nikolina Maqkovi}.
Op{ti je stav da je veliko ne-
zadovoqstvo zaposlenih u obrazo-
vawu, posebno odnosom resornog
ministarstva, kao i neefikasnim
re{avawem pitawa koja su va`na
za sve zaposlene - u vezi sa prego-
vorima o PKU za osnovne i sredwe
{kole, produ`ewem PKU za stu-
dentski standard i vi{egodi{-
wim nepotpisivawem PKU za viso-
ko obrazovawe. O~igledno je da je-
dino metodom pritiska mo`e da
se obezbedi svrsishodan socijal-
ni dijalog i podstakne partnerski
odnos sindikata i resornog Mini-
starstva.

Oblast u kojoj je sindikat
posledwih godina iskazao svoju
snagu i uticaj je u~e{}e sindikal-
nih predstavnika u radnim grupa-
ma za raspore|ivawe tehnolo{kih
vi{kova, o ~emu su izvestili na-
{i predstavnici u radnim grupa-
ma pri {kolskim upravama - Mar-
gita Petkovi}, Milan Jovanovi} i
Aleksandar Ni~i}. O~igledno je
da su mnogi problemi re{eni zah-
vaquju}i u~e{}u sindikata, bez
obzira {to mi{qewe radne grupe
nije obavezuju}e za direktore. Sve
je mawe “skrivenih” slobodnih
radnih mesta i sve vi{e mogu}no-
sti i za ukrupwavawe normi i
re{avawe `ivotnih pitawa zapo-
slenih u osnovnim i sredwim {ko-
lama.

Nikolina Maqkovi} je u~esni-
cima seminara govorila i o pri-
meni postoje}eg PKU za osnovne i
sredwe {kole i domove u~enika,
kao i zahtevu sindikata obrazo-
vawa za zapo~iwawe pregovora. U
diskusiji su istaknuti korisni
predlozi, koji bi mogli da po-
boq{aju postoje}i PKU i razre{e
nedoumice koje su se javqale u
primeni, tako da }e pregovara~ki
tim imati i dodatne kvalitetne
predloge kada do|e do pregovora.

Drugi dan rada seminara bio je
posve}en tematskim panel disku-
sijama tokom kojih su predstavni-
ci regionalnih centara predsta-
vili svoj rad u pojedinim oblasti-
ma. Doprinos pravnoj za{titi ~la-
nova sindikata predstavila je
pravnica Dragana Stefanovi} -
Karapanxi}, koja u RC Jablani~kog
okruga posve}eno zastupa intere-
se zaposlenih i poma`e im u ost-
varivawu wihovih prava. O aktiv-
nostima na zadr`avawu postoje-
}ih i ukqu~ivawu novih ~lanova
govorio je Prvoslav Cincovi} iz
RC Pomoravskog okruga, koji svo-
jim aktivisti~kim radom veoma
uspe{no predstavqa Sindikat

obrazovawa Srbije i posti`e za-
pa`ene rezultate u privla~ewu
novih ~lanova i organizovawu no-
vih sindikalnih organizacija.
Ratko Savi} iz RC Brani~evskog
okruga, kao doajen u sindikatu
predstavio je razvijawe socijal-
nog partnerstva u regionu, sa po-
sebnim osvrtom na ulogu sindika-
ta u obrazovnoj ustanovi i metoda-
ma delovawa i saradwe sa ruko-
vodstvom, koje sindikatu obezbe-
|uju adekvatnu poziciju u ustano-
vi. O oblicima okupqawa ~lan-
stva i drugim sadr`ajima rada RC,
kojima se obezbe|uju usluge po-
trebne ~lanstvu, govorila je ruko-
vodilac RC Po`arevac Margita
Petkovi}, a o komunikacijama i
medijskoj zastupqenosti svoje sta-
vove izneo je Milan Jovanovi}, ru-
kovodilac RC Jagodina. Izuzetno
lepe rezultate rada Sekcije `ena
RC Leskovac predstavila je Dra-
gana Stefanovi} - Karapanxi}, is-
takav{i brojne aktivnosti Sekci-
je tokom ove godine i `equ ~lani-
ca da se ovakav rad nastavi. O no-
vom predlogu za unapre|ewe uslu-
ga ~lanstvu kroz uvo|ewe benefit
kartica govorio je rukovodilac
RC Leskovac Aleksandar Ni~i}.
Pilot programom predvi|eno je da
se uvo|ewe ovih kartica testira
na teritoriji Jablani~kog okruga,
uz definisawe koristi u a`uri-
rawu evidencije o ~lanovima, a s
druge strane, ostvarivawe popu-
sta sa ugovorenim pru`aocima
usluga, koji bi ~lanovima zna~ili
smawivawe tro{kova za usluge
koje ina~e redovno koriste.

Ovakva razmena informacija
doprinela je da se za dobre rezul-
tate i ideje zainteresuju oni koji
ih do sada nisu koristili, tako da
je time osvarena vi{estruka ko-
rist za predstavnike tri regio-
nalna centra, koji su deo infra-
strukture Sindikata obrazovawa
Srbije.                        B. VI[NI]S
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Dualno obrazovawe i lokalna zajednicaDualno obrazovawe i lokalna zajednica
USubotici je 30. novembra odr-

`an Okrugli sto o zna~aju du-
alnog i preduzetni~kog obra-

zovawa, sa posebnim akcentom na
dosada{we rezultate u ovom gradu i
regionu. Okrugli sto je organizovao
Socijalno - ekonomski savet Grada
Subotice, a u~esnici su bili pred-
stavnici lokalne samouprave, Mi-
nistarstva prosvete, Privredne ko-
more Srbije, predstavnici {kola
ukqu~enih u dualno obrazovawe,
Unije poslodavaca, Regionalne pri-
vredne komore u Subotici, zatim
u~enici ukqu~eni u dualno obrazo-
vawe, wihovi roditeqi i Sindikat
obrazovawa Srbije kao socijalni
partner.

Dualno obrazovawe u Subotici
se primewuje ve} nekoliko godina i
Grad Subotica stipendira 30 u~eni-
ka, koji se u ovom sistemu {koluju za
deficitarna zanimawa. U~enici is-
ti~u da im mnogo zna~i {to u firma-
ma sa kojima su {kole potpisale ugo-
vore imaju mogu}nost sticawa prak-
ti~nog znawa, a i {to imaju mogu}-
nost zaposlewa u firmama u kojima
idu na praksu. U dualno obrazovawe
ukqu~ena je Politehni~ka {kola,
Sredwa tehni~ka {kola “Ivan Sa-
ri}”, Hemijsko - tehnolo{ka {kola i
Sredwa ekonomska {kola. Podsti-
cajnim merama stimuli{u se u~eni-
ci da se obrazuju za zanimawa po-
trebna doma}oj privredi, koja se
ukqu~uje i u planirawe upisa u~eni-
ka, a u ovaj proces ukqu~ena je i Po-
krajina, {kole i {kolske uprave za-
jedno sa predstavnicima privrede.

Pomo}nica ministra prosvete
zadu`ena za dualno obrazovawe Ga-
brijela Gruji} istakla je zna~aj kva-

litetnog znawa i mogu}nosti wegove
primene u saradwi sa firmama, ali
i zna~aj teorijskog i op{teg znawa
ste~enog u {kolama.

Ivana Kova~evi} iz Privredne
komore je naglasila potrebu ja~awa
regionalnih komora u uspostavqawu
sistema saradwe {kola i privrede.
Valentina Ili}, predsednica SOS,
istakla je zna~aj povezivawa stru~-
nih {kola i kompanija, u kojima }e
u~enici mo}i da primene ste~ena
znawa i lak{e do|u do zaposlewa. 

SOS, kao socijalni partner, pod-
sti~e i promovi{e kvalitetnu
stru~nu praksu koja, pored kvalitet-
nih nastavnika u {kolama, podrazu-
meva i kvalitetne instruktore u
kompanijama, ali i odgovaraju}u za-
{titu i polo`aj u~enika na praksi u
firmama. Na to se Sindikat obave-
zao kao novi ~lan Evropske alijanse
za kvalitetnu prakti~nu obuku, kao
i na promociju povezivawa sredweg
stru~nog obrazovawa i privrednih
organizacija.

“Boqa informisanost i promo-
cija stru~nog obrazovawa i prakse,
kao i mogu}nost br`eg zaposlewa, uz

mogu}nost i daqeg obrazovawa, u
opredeqivawu u~enika nakon zavr-
{enog obaveznog osnovnog obrazo-
vawa zna~i}e da dualno obrazo-
vawe sve vi{e postaje prvi, a ne sa-
mo drugi izbor”, istakla je Borka
Vi{ni}, stru~ni saradnik u Sindi-
katu obrazovawa Srbije.

Jasmina Stevanovi} iz Sekreta-
rijata za dru{tvene delatnosti Su-
botice je predstavila opredeqewe
Grada da stvori i oja~a vezu izme|u
privrede i {kola. Sve ve}i broj za-
interesovanih za stipendije i uk-
qu~ivawe u dualno obrazovawe po-
kazuje da po~elo boqe vrednovawe
proizvodnih zanimawa. Po re~ima
predstavnika Unije poslodavaca,
obrazovawe privredi potrebne rad-
ne snage ujedno zna~i i spre~avawe
odlaska mladih.

Okrugli sto je pokazao da soci-
jalno partnerstvo na lokalnom ni-
vou treba da obuhvati sve ~inioce -
od {kola, u~enika i roditeqa, pre-
ko privrednih organizacija i wiho-
vih predstavnika kroz udru`ewa
poslodavaca i privrednih komora,
sve do sindikata.             B. VI[NI]

Redovna 11. sednica GO Suboti-
ca odr`ana je 30.novembra.
Pored stalnih ~lanova GO i

~lanova IO SO, te predsednika
SSSS Grada Subotice Milana Po-
povi}a, sednici je prisustvovala i
presednica SOS mr Valentina Ili}
sa saradnicima. Prisutan je bio i
presednik Op{rinskog odbora obra-
zovawa iz Ba~ke Topole Milan Mar-
tinovi}.

Na sednici su razre{eni ~lan-
stva u GO Damir Brankovi} i Miwa
Lazin Kopun, a kao novi ~lanovi ve-
rifikovani su Milan Vejinovi}
(Narodno pozori{te) i Branka An|e-
lovi} (O[ “Sowa Marinkovi}”).

Na sednici je raspravqano o ak-
telnostima i prate}im problemima.
Predsednica SOS se u izlagawu,
pored aktuelnosti, osvrnula se na
prethodni period u aktivnostima
Sindikata, a potom ~lanove infor-
misala o pregovorima oko platnih
grupa i razreda, septembarskom
{trajku, kao i o aktivnostima oko
PKU, ali i o narednim aktivnosti-
ma Republi~kog odbora prema Vla-
di i resornim ministarstvima. Ove
teme su bile vrlo inspirativne za
~lanove GO, jer su u raspravi izne-

li pregr{t novih ideja, sugestija i
primedbi, a bilo je i negodovawa,
{to je oceweno kao bogat doprinos i
podsticaj budu}em radu.

Pravna savetnica SOS Nikoli-
na Maqkovi} prisutne je informi-
sala o setu nacrta zakona za zapo-
slene u dr`avnim organima, zatim
Nacrtu ZOSOV, kao i o PKU koji su u
pripremi. U nastavku je bilo i re~i
o radnopravnoj za{titi zaposlenih,
ali i o drugim pravnim pitawima i
temama.

Borka Vi{ni} je ~lanovima GO
izlo`ila informacije ou~e{}u
SOS na me|unarodnim konferenci-
jama i projektima, od kojih su dva
realizovana u Subotici i Somboru.
Prvi projekat je bila studijska po-
seta delegacije EU, posve}ena deci
migrantima i wihovom ukqu~ewu u
obrazovni sistem Srbije, a drugi
projekat je bio Okrugli sto o dual-
nom obrazovawu i preduzetni{tvu.
U oba projekta su pored SOS u~e-
stvovali predstavnici svih rele-
vantnih institucija: MPNTR, [U
Sombor, gradske uprave Subotice i
Sombora, Pokrajinskog sekreterija-
ta za obrazovawe, SE[ “Bosa Mili-
}evi}”, ST[ “Ivan Sari}”, Politeh-

ni~ke {kole, Hemijsko-tehni~ke
{kole, O[ “Matko Vukovi}”, O[
“\uro Salaj”, O[ “Sveti Sava”, O[
“Jovan Miki}”, a pored direktora
u~estvovali su i nastavnici i u~eni-
ci.

Borka Vi{ni} je, tako|e, upozna-
la ~lanove sa akreditovanim semi-
narima SOS i organizacijom istih u
Subotici kada se za to budu stekli
uslovi.

Sekretar SOS Miodrag Kampa-
reli} je prezentovao SOS kroz
kratke segmente iz pro{losti,
sada{wosti, kao i planovima za
vreme koje je pred nama.

O radu Radne potgrupe pri [U
Sombor prisutne je izvestila Gor-
dana [tuli}, te u kratkim crtama
iznela podatke o tehnolo{kim vi-
{kovima, preuzimawima, ukrup-
wavawima normi... Po wenim re~i-
ma, prethodni period je okon~an bez
problema i svi slu~ajevi su uspe-
{no re{eni.

Sastanak GO je protekao u rad-
noj atmosferi i prijatnom ambijen-
tu Otvorenog Univerziteta u Subo-
tici.

prof. dr ^EDOMIR BARO[
/autor je predsednik GO Subotica/



10

Specijalna Konferencija Ev-
ropske organizacije sindi-
kata obrazovawa ETUCE

odr`ana je u gr~koj prestonici
Atini 27. i 28. novembra. Na Kon-
ferenciji su utvr|eni novi prio-
riteti za oblikovawe budu}nosti
Evrope i ulogu sindikata obrazo-
vawa.

Vi{e od 300 delegata sindika-
ta obrazovawa, predstavnika 132
nacionalne sindikalne organiza-
cije iz 51 evropske zemqe sa svih
nivoa obrazovawa, raspravqali
su i usvojili nekoliko rezolucija
za suo~avawe sa izazovima sa koji-
ma se nastavnici i drugi zaposle-
ni u obrazovawu susre}u. Oni su
saop{tili i svoju viziju za kvali-
tetno obrazovawe, kao odrednicu
za pravednija evropska dru{tva -
osnovni preduslov za demokratiju.

Ponovo je istaknuta potreba ve-
}eg javnog investirawa u obrazo-
vawe, efikasan socijalni dijalog,
pravednost i jednakost u obrazo-
vawu, po{tovawe statusa nastav-
nika i vaspita~a, fer radne uslo-
ve, kao i potvrda legitimne kolek-
tivne snage sindikata obrazo-
vawa, ~ije postojawe svakom na-
stavniku i vaspita~u omogu}ava da
se organizuje da bi obezbedio kon-
trolu nad svim aspektima svoga
rada i svoje profesije. Delegati
su usvojili slede}e rezolucije:

- Rezolucija o oblikovawu bu-
du}nosti Evrope: Uloga sindikata
obrazovawa

- Rezolucija o ukqu~ivawu na-
stavnika u sve odluke koje uti~u
na profesiju i obrazovni sistem

- Rezolucija o sindikatima
obrazovawa i mladima

- Rezolucija o utvr|ivawu prio-
riteta za razvoj akcionog plana
ETUCE za jednakost

- Rezolucija o povratku dijalo-
ga i okupqawa - ka ekologiji par-
ticipativne {kolske prakse 

- Rezolucija o ja~awu akadem-
ske slobode u Evropi

U~esnicima su se, pored pred-
sednice ETUCE Kristin Blauer,
obratili i predsednici gr~kih
sindikata obrazovawa OLME i
DOE doma}ina Konferencije, kao
i generalni sekretar Internacio-
nale obrazovawa David Edvards.
Edvards je istakao globalne iza-
zove za kvalitet obrazovawa i na-
stavnike u zabriwavaju}em vreme-
nu ja~awa populizma, ekstremizma,
nacionalizma i ksenofobije, zatim
ja~awe privatnih aktera u obrazo-
vawu i ulogu sindikata u kampawi
o globalnom odgovoru na komerci-
jalizaciju i privatizaciju obrazo-
vawa. Suzan Floken, direktor
ETUCE, istakla je potrebu da se
obrazovawe odbrani od privatiza-
cije i komercijalizacije. Da se su-
o~i sa {irim dru{tvenim izazovi-
ma kolektivnom akcijom i inten-
zivnijim organizovawem i napori-
ma u zastupawu onih koji su margi-
nalizovani. S tim ciqem je ETUCE
lansirao kampawu “Oblikujmo ev-
ropsku budu}nost sa nastavnicima”.

Profesor Hauard Stivenson je
predstavio rezultate istra`iva-

wa i imao veoma inspirativan go-
vor o obnovi sindikata - kako ja~a-
ti kapacitete za podr{ku efika-
snom socijalnom dijalogu. Istakao
je velike promene sa kojima se suo-
~ava nastavni~ka profesija i po-
trebu okupqawa oko ideje sindi-
kalizma, kao centralne ideje pro-
fesionalnog identiteta, da se
razvijaju ve{tine i sposobnosti
~lanova kako bi se pove}alo u~e-
{}e i anga`ovawe u sindikalnom
radu. 

Predstavnik Saveta Evrope
Sjur Bergen je istakao ulogu obra-
zovawa u razvoju demokratske kul-
ture, zasnovanu na vrednostima
qudskog dostojanstva i kulturne
raznovrsnosti, demokratije, prav-
de, jednakosti i vladavine prava,
znawa i kriti~kog promi{qawa.
Predstavnica Evropske komisije
je navela inicijative ka usa-
gla{avawu kvaliteta obrazovnih
sistema u okviru Evropskog obra-
zovnog prostora do 2025.

Konferenciji je prethodio dan
sa nekoliko paralelnih doga|aja i
aktivnosti - o jednakosti i pra-
vednosti, novim oblicima zapo{-
qavawa, komunikacijama i kam-
pawama, sindikalnim pravima i
migracijama. Evropska mre`a za
Centralnu i Isto~nu Evropu CEE-
NET se, tako|e, sastala pre Kon-
ferencije da oceni svoj rad i
utvrdi prioritete za budu}nost. U
fokusu je bila rasprava o snazi
sindikata u oblikovawu politike
i sindikalnih prava. Predsednica
SOS Valentina Ili} je predstavi-
la aktivnost na{eg sindikata u
me|unarodnim organizacijama u
vezi sa reformama stru~nog obra-
zovawa i prakse kao doprinosu
ja~awa kapaciteta organizacije.
Borka Vi{ni} je predstavila glav-
ne rezultate u obrazovawu dece
migranata u Srbiji i doprinosa na-
{eg sindikata kao partnera u rea-
lizaciji ovog evropskog projekta.

B. VI[NI]S
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SSeessiill    KKoolleerr    ii    SSOOSS
Specijalna ETUCE Konferen-

cija u Atini bila je prilika i za
brojne susrete sindikalaca {i-
rom Evrope. Me|u ostalima, upo-
znali smo i me|unarodnog sekre-
tara francuskog sindikata obra-
zovawa FNEC - FP - FO Sesil Ko-
ler, koja je po zadu`ewu Interna-
cionale obrazovawa, zastupala
interese SOS na zasedawu MOR u
@enevi krajem maja 2018. godine.
Sesil je veoma `ustro i argumen-
tovano branila stavove na{eg
sindikata u vezi sa problemima
primene Konvencije 144 MOR u neefikasnom pregovarawu o kolek-
tivnom ugovoru za visoko obrazovawe, kao i nekvalitetnom socijal-
nom dijalogu u obrazovawu povodom vi{e pitawa va`nih po zapo-
slene u obrazovawu.
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Kolega Prvoslav je prven-
stveno u~iteq, a u Sindi-
katu obrazovawa Srbije je

aktivan od 2006. godine. ^lan je
Upravnog odbora za javno mwewe,
informisawe i omasovqavawe
Regionalnog centra Pomoravqa.
Od oktobra 2017. godine povere-
nik je Sindikalne organizacije
O[ “Mom~ilo Popovi} Ozren”, ko-
ja ima 50 ~lanova, a od septembra
2018. i ~lan Radne potgrupe u ja-
godinskoj [kolskoj upravi, zadu-
`ene za re{avawe tehnolo{kih
vi{kova, primawa u radni odnos.

U ve} postoje}im sindikalnim
organizacijama kolega Cincovi}
poma`e u re{avawu problema i
za{titi zaposlenih, osniva nove
sindikalne organizacije i pru`a
podr{ku u svakom smislu. Zahva-
quju}i takvom pristupu sindikat
je uve}an za 250 ~lanova: 120 iz
Pred{kolske ustanove i 130 iz
{kolskih ustanova.

Cincovi} se aktivno bori za
sve {to zakonski pripada zapo-
slenima u prosveti i pred{kol-
skim ustanovama. Na poziv sindi-
kalnih kolega, zajedni~kim tru-
dom i radom, izdejstvovao je da
radnicima budu pla}eni tro{ko-
vi prevoza, koji nisu ispla}iva-

ni godinama, a zakonski im pri-
padaju. I kad ve} nabrajamo, osta-
la je zabele`ena nesebi~na po-
mo} ugro`enim ~lanovima, naro-
~ito kada su bile u pitawu te{-
ke bolesti ili prirodne kata-
strofe.

Pored sindikalnog rada kole-
ga Cincovi} u~estvuje u projektu
“Promocija humanih vrednosti”,
kao edukator u radionicama za
decu od pred{kolskog do sred-
we{kolskog uzrasta. Radionice
su: nenasilna komunikacija, rod-
na ravnopravnost, tolerancija,
razli~itosti i po{tovawe raz-
li~itosti, segregacija, internet
nasiqe, narkomanija. Radionice
su realizovane na teritoriji op-
{tine Para}in, u kampovima u
Srbiji i inostranstvu.

U~estvuje u svim projektima i
seminarima koje organizuje Sin-
dikat.

R. S. P.
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Izdava~: SINDIKAT OBRA-
ZOVAWA SRBIJE, De~anska
14, 11000 Beograd Glavni
urednik: VALENTINA ILI]

Urednik: SA[A LUKOVI]
Redakcijski kolegijum:

BORKA VI[NI] i MIODRAG KAMPERELI] Telefon:
(011)32-33-229 Tira`: 4000 www.sind-obr.org.rs E-mail:
obrazovanje@sindikat.rs Grafi~ka priprema: DIMITRIJE
PAVLOVI] [tampa: SIGNETA - Beograd

CIP - Katalogizacija u publikaciji
Narodna biblioteka Srbije, Beograd

331.105.44(497.11)

SINDIKALNO pero : list Sindikata obrazovawa Srbije /
glavni urednik Valentina Ili}. - God. 1, br. 1 (2001)-    . - Beograd :
Sindikat obrazovawa Srbije, 2001-     (Beograd : Signeta). - 30 cm

Mese~no.
ISSN 1451-7574 = Sindikalno pero
COBISS.SR-ID 120073740 

Predstavnici Sindikata obrazovawa Srbije
bili su gosti suboti~ke Hemijsko - tehnolo-
{ke {kole, koja je dobitnik presti`nog

evropskog priznawa za razvoj preduzetni{tva.
Priznawe je [kola dobila na predlog Evropske
fondacije za obuku ETF, a uru~eno je na sve~anosti
tokom Evropske nedeqe stru~nih ve{tina u novem-
bru, kada  je  i  Sindikat  obrazovawa  Srbije  pos-
tao punopravni ~lan Evropske alijanse za stru~nu
obuku.

Pored podsticawa preduzetni{tva i konkret-
nih rezultata u proizvodwi higijenskih sredstava,
koje u~enici realizuju uz pomo} i podr{ku nastav-
nika, u {koli je odr`ana i izlo`ba radova u~eni-
ka sredwih stru~nih {kola, a sav dobrovoqni pri-
hod bio je namewen le~ewu deteta jedne u~ite-
qice. [kola ostvaruje izvanredne rezultate u
promociji stru~nog obrazovawa, zahvaquju}i entu-
zijazmu nastavnika sa direktorom Nikolom Matko-
vi}em na ~elu.                                                   B. V.

U poseti Hemijsko-tehnolo{koj {koliU poseti Hemijsko-tehnolo{koj {koli



E S[ “Bosa Mili}evi}” je
stru~na {kola sa tradici-
jom du`om od 110 godina. U

ovoj ustanovi u~enici nastavu
poha|aju na srpskom i ma|ar-
skom jeziku, a znawa sti~u iz
oblasti prava i administraci-

je, ekonomije, trgovine, turizma
i ugostiteqstva.

Sindikalna organizacija u
{koli postoji od 1994. godine i
aktivno u~estvuje u radu [kole
i Gradskog odbora, a pored rad-

no - pravne za{tite nudi ~lan-
stvu i mogu}nost u~e{}a na rad-
ni~kim igrama, kao i prigodne
poklone.

Svi obrazovni profili, po-
red nastave, u~enicima obezbe-
|uju blok i prakti~nu nastavu
koja se realizuje u realnoj pri-
vredi. [kola ima dobru sarad-
wu sa Privrednom komorom,
preduze}ima u gradu i okolini,
bankama, hotelima, turisti~kim
agencijama i ugostiteqskim
objektima. Plan upisa se svake
godine uskla|uje sa potrebama
privrede. Osim sa privredom,
tesna saradwa postoji i sa subo-
ti~kim Ekonomskim fakulte-
tom, gde mnogi u~enici nas-
tavqaju svoje {kolovawe. Veli-
ki broj bratskih {kola u regio-
nu svedo~i o potrebi {kole da
se predstavqa i van granica na-
{e zemqe.

Premda je podstanar (zgrada
je vra}ena predratnom vlasni-
ku) [kola je opremqena najsa-
vremenijim nastavnim sred-

stvima. Mora se napomenuti da
je to opremawe u mnogome pomo-
gla i Republika Ma|arska putem
projekata. Godine 2016. [kola je
i zvani~no imala najvi{e rea-
lizovanih projekata u Vojvodini.

Na{i u~enici posti`u vrhun-
ske rezultate na svim nivoima
doma}ih takmi~ewa u stru~nim
i op{teobrazovnim predmetima,
kao i na me|unarodnim takmi-
~ewima. Problem sa zgradom ni-
je jedini. Od 2010. godine [kola
nema ni salu za fizi~ko vas-
pitawe. To ne spre~ava na{e
u~enike da osvajaju odli~ja. 

Godine 2018. basket ekipa
3h3, kao {ampion Srbije, pred-
stavqala je dr`avu na Svetskom
prvenstvu  i  zauzela  peto  me-
sto.

Vizija nam je da postanemo re-
gionalni centar u obrazovawu
mladih u pomenutim podru~jima
rada. Rad u grupama, praksa u re-
alnoj privredi i simulacija
poslovawa u virtuelnim predu-
ze}ima je ono najboqe {to jedna
{kola mo`e da ponudi. O kvali-
tetu rada svedo~i i ~iwenica
da se kapaciteti {kole pop-
uwavaju jo{ u julskom upisnom
roku. Postojawe u~eni~kog doma
u gradu pru`a mogu}nost i deci

sa prebivali{tem izvan Subo-
tice da se {koluju za `eqena
zanimawa. 

MARIJA MIKI],
/autorka je predsednica

SO ES[/
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u
Ekonomska sredwa {kola
"Bosa Mili}evi}" u Subotici
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